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PROTOKÓŁ NR 18/2020 

 
z XVIII sesji Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego o dbytej w dniu  

29 stycznia 2020 roku o godz. 14:00 w sali narad Ur zędu Miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego przy ul. Sikorskiego 3-4. 
 
Sesję zwołano zarządzeniem Przewodniczącego Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
 
O terminie, miejscu i tematyce sesji powiadomiono radnych Rady Miasta poprzez doręczenie 
im zawiadomień. 
 
Na ogólną liczbę 25 radnych na sesji obecnych było 22 radnych - zgodnie z listą obecności 
stanowiącą załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Nieobecni radni: 
1. Rafalski Tomasz, 
2. Sobolewski Jerzy, 
3. Surowiec Robert. 
 
Ponadto w sesji uczestniczyli:  
Prezydent Miasta, Z-cy Prezydenta Miasta, pracownicy Urzędu Miasta i zaproszeni gości, 
zgodnie z listą obecności stanowiącą załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Porządek obrad: 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 
2. Zatwierdzenie porządku obrad. 
3. Wolne wnioski i informacje oraz oświadczenia klubowe. 
4. Stanowisko Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego.  
5. Informacja o stanie realizacji inwestycji miejskich na dzień 31.12.2019r. 
6. Sprawozdanie z posiedzeń Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w 2019 roku.  
7. Druk nr 363 – podjęcie uchwały w sprawie delegowania radnych Rady Miasta Gorzowa 

Wielkopolskiego do Komisji Bezpieczeństwa i Porządku na kadencję 2020-2022. 
8. Druk nr 365 – podjęcie uchwały w sprawie uzupełniającego wyboru ławników do Sądu 

Rejonowego w Gorzowie Wielkopolskim na kadencję 2020-2023. 
9. Druk nr 366 – podjęcie uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zespołu Szkół 

Odzieżowych w Gorzowie Wielkopolskim poprzez zmianę siedziby. 
10. Druk nr 367 – podjęcie uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Technikum nr 4, 

wchodzącego w skład Zespołu Szkół Odzieżowych im. Krzysztofa Kieślowskiego  
w Gorzowie Wielkopolskim poprzez utworzenie dodatkowej lokalizacji prowadzenia zajęć 
dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych szkoły, przy ul. Śląskiej 64c w Gorzowie 
Wielkopolskim. 

11. Druk nr 368 – podjęcie uchwały w sprawie przeniesienia kierunków kształcenia 
zawodowego z Technikum nr 8 w Gorzowie Wielkopolskim do Technikum nr 3 
wchodzącego w skład Zespołu Szkół Gastronomicznych im.Febronii Gajewskiej - 
Karamać w Gorzowie Wielkopolskim. 

12. Druk nr 369 – podjęcie uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Branżowej Szkoły  
I Stopnia nr 3, wchodzącej w skład Zespołu Szkół Gastronomicznych im.Febronii 
Gajewskiej – Karamać w Gorzowie Wielkopolskim poprzez utworzenie dodatkowej 
lokalizacji prowadzenia zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych szkoły, 
przy ul. Bema 1 w Gorzowie Wielkopolskim. 

13. Druk nr 370 – podjęcie uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Technikum nr 3, 
wchodzącej w skład Zespołu Szkół Gastronomicznych im.Febronii Gajewskiej - Karamać 
w Gorzowie Wielkopolskim poprzez utworzenie dodatkowej lokalizacji prowadzenia zajęć 
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dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych szkoły, przy ul.Bema 1 w Gorzowie 
Wielkopolskim. 

14. Druk nr 371 – podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Jazz Club „Pod Filarami”  
w Gorzowie Wlkp. 

15. Druk nr 372 – podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Miejskiego Centrum Kultury w 
Gorzowie Wlkp. 

16. Druk nr 373 – podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Miejskiego Ośrodka Sztuki. 
17. Druk nr 376 – podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie szczegółowych 

warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi 
opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób  
z zaburzeniami psychicznymi oraz szczegółowych warunków częściowego lub 
całkowitego zwolnienia z opłat, jak również trybu ich pobierania. 

18. Druk nr 377 – podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia rozkładu 
godzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 

19. Druk nr 374 – podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego w rejonie ul. Mironickiej. 

20. Druk nr 375 – podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego pomiędzy ulicami Mickiewicza, Dąbrowskiego, Borowskiego i rzeką 
Kłodawką. 

21. Druk nr 378 – podjęcie uchwały w sprawie jednostkowych stawek dotacji przedmiotowej 
na rok 2020 dla Ośrodka Sportu i Rekreacji – zakładu budżetowego w Gorzowie 
Wielkopolskim. 

22. Informacja o stanie realizacji uchwał  
23. Sprawozdania z pracy komisji Rady Miasta za 2019 rok. 
24. Przyjęcie protokołu z XVII sesji Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
25. Sprawy różne, wolne wnioski. 
26. Zakończenie obrad. 
 
Ad. 1 Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 
 
Sesję otworzył i jej obradom przewodniczył Przewodniczący Rady Miasta – Jan 
Kaczanowski, który po powitaniu stwierdził wymagane quorum do obradowania  
i podejmowania prawomocnych uchwał. 
 
Ad. 2 Zatwierdzenie porz ądku obrad. 
 
Radosław Wróblewski – w imieniu wnioskodawców proszę o wycofanie pkt. 4 stanowisko 
Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
Grażyna Wojciechowska – z tego co pamiętam prosiliśmy, żeby na dzisiejszej sesji odbyło 
się głosowanie nad projektem uchwały dot. zmiany nazewnictwa ronda przy ul. Dekerta. 
Biorąc pod uwagę, że był już 28. finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy i p. Jurek 
Owsiak ma być na początku lutego z nową transzą pieniędzy i sprzętu, a widzę, że nie ma. 
Przecież to jest takie proste, nie rozumiem. Miało być, a nie ma.  
Jan Kaczanowski – radna Wojciechowska zauważyła, że nie ma w porządku obrad projektu 
uchwały, który został zgłoszony przez grupę radnych. Trzymając się litery prawa, a jestem 
ogromnym zwolennikiem przestrzegania prawa, to informuję, że jeżeli jest zgłoszony projekt 
uchwały przez grupę radnych to taki projekt uchwały każdorazowo przekazuje do prezydenta 
miasta o wyrażenie opinii. Prezydent ma 60 dni od chwili wpłynięcia na udzielenie opinii. Do 
dnia dzisiejszego opinia nie wpłynęła w związku z tym nie mogłem tego projektu uchwały 
umieścić  w porządku obrad.  
Grażyna Wojciechowska – rozumiem, że prezydent ma 60 dni. Kiedy wniosek został złożony 
do prezydenta? Wniosek, który nie ma za sobą konsekwencji finansowych. Czy to jest tak 
trudno? 
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Jan Kaczanowski – nie pamiętam dokładniej daty, ale  na pewno nie minęło 60 dni.  
Grażyna Wojciechowska – chodzi o to, że zrobiono problem tam, gdzie go nie ma.  
Jacek Wójcicki – Prezydent Miasta – wszystkie uchwały dotyczące nazewnictwa opiniuje 
komisja ds. nazewnictwa ulic. Nie wiem, czy już taka opinia jest, ale komisja musiała się 
zebrać. Taki wniosek jest podpisywany przez komisję ds. nazewnictwa. 
Grażyna Wojciechowska – brałam udział w 28. finale i ja uczę, edukuję następców. Proszę, 
żeby nie robiono problemu tam, gdzie go nie ma. Wielu mieszkańców naszego miasta, władz 
uczestniczyło w tym zimnym dniu od rana do wieczora, a tu jest problem.  
Jan Kaczanowski – nikt od strony formalno – prawnej prawa nie naruszył.  
Jacek Wójcicki – nie ma akurat prezydenta J. Szymankiewicza, a jest to w jego pionie. Nie 
mam informacji na bieżąco, nie potrafię w tej chwili odpowiedzieć, czy jest opinia. Prezydent 
wróci i ustalimy w między czasie jaka jest opinia komisji. Nie wnoszę uwag, co do samego 
pomysłu. Formalnie musi przejść przez komisję ds. nazewnictwa. Komisja ds. nazewnictwa 
to są zacne osoby. Wszystko rozumiem, ale komisja ds. nazewnictwa musi znaleźć czas, 
aby formalnie spotkać się i dokonać oceny.  
 
W głosowaniu jawnym za wycofaniem  z porządku obrad stanowiska Rady Miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego, głosowało 21 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących 
się. 
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 3 do protokołu.  
 
W głosowaniu jawnym za zatwierdzeniem porządku obrad ze zmianą, głosowało 21 radnych, 
przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 4 do protokołu.  
 
Ad. 3 Wolne wnioski i informacje oraz o świadczenia klubowe. 
 
Tomasz Manikowski – po podsumowaniu pierwszego miesiąca po wprowadzeniu uchwały o 
zakazie nocnej sprzedaży alkoholu w godz. 23:00-06:00 są pierwsze sondaże. Ilość 
interwencji w naszym mieście spadła o 50%. Dziękuję za tę jednomyślność, bo to właśnie ta 
jednomyślność radnych zadecydowała o tym, że w mieście jest o 50% bezpieczniej. Dziękuję 
jeszcze raz.  
Patryk Broszko – w ostatnich dniach dużo mówi się o tworzeniu strategii województwa 
lubuskiego. Wiem, że odbyło się również spotkanie z marszałek E. Polak i zostały złożone 
propozycje, uwagi przez miasto Gorzów i w związku z powyższym proszę o informację o 
jakich inwestycjach mówimy, jakie było stanowisko marszałek E. Polak w kontekście 
złożonych propozycji? Jakie są dalsze etapy tego przedsięwzięcia i jakie jest porozumienie 
gmin północnej części województwa w zakresie strategii? 
Jacek Wójcicki – w kwestii Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego zachęcam 
wszystkich Państwa, żeby wesprzeć nas w tym działaniu. Poprosiliśmy radnych 
wojewódzkich, parlamentarzystów, ale przede wszystkim spotkaliśmy się z samorządowcami 
z północy regionu na linii od autostrady A2 na północ. Takie spotkanie odbyło się, zebraliśmy 
wnioski do strategii wszystkich włodarzy gmin. W ubiegłym tygodniu odbyło się spotkanie z 
tą grupą samorządowców w naszej filharmonii. Kolejne spotkanie było z Panią Marszałek na 
konsultacjach. Dokument strategii województwa jest dobrym dokumentem. Strategia w 
swoich założeniach ma bardzo duży zakres możliwości wpisywania kolejnych zadań. Nasze 
działania, które jutro będą zwieńczone, bo jutro mamy kolejne spotkanie, na którym mam 
nadzieję samorządowcy, którzy wcześniej uczestniczyli w spotkaniach i przekazali swoje 
uwagi, wystosujemy wspólne stanowisko do Pani Marszałek w celu uwzględnienia niektórych 
zadań. Strategia w swoim ogólnym zakresie jest bardzo dobra, mamy pewne uwagi, co do 
przedsięwzięć, które powinny znaleźć się w strategii, m.in. wnioskujemy i prosimy o poparcie  
budowy portu multimodalnego w Gorzowie, który łączyłby zarówno drogę ekspresową S3, 
linię kolejową, jak i w przyszłości port rzeczny na Warcie. Mamy ku temu miejsce, a co 
najważniejsze, analizy, co z ewentualną podażą i popytem dla tego przedsięwzięcia. 
Mówimy również o wspólnych inwestycjach takich, jak rozbudowa drogi DK 22, obwodnicy 
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Dobiegniewa, Strzelec Krajeńskich, północnej obwodnicy Gorzowa, która wpisywałaby się w 
ten przebieg drogi, ale również o obwodnicy Krzeszyc, Słońska, obwodnicy Słubic, Kostrzyna 
oraz wielu inwestycjach na poziomie dróg wojewódzkich, które chcielibyśmy, żeby zostały 
dopisane do planu. Również most zachodni w Gorzowie, realizacja inwestycji w oświacie. 
Większość naszych postulatów dotyczyła jednak ogólnych zapisów strategii tak, żeby te 
zapisy nie zamykały nam możliwości pozyskiwania środków zarówno wojewódzkich, jak i 
krajowych. Jeżeli jutrzejsze nasz postulaty zostaną przez zarząd województwa i sejmik 
przyjęte to będzie to dobra strategia.  
Radosław Wróblewski – chciałbym przedstawić nasz punkt widzenia, jako Klubu Radnych 
Koalicja Obywatelska na strategię i prace z nią związane. Aktywnie braliśmy udział w 
konsultacjach, o których wspominał Prezydent. Nie ukrywam, ze mówimy jednym głosem, 
widzimy wspólny mianownik dla działań prezydenta i myślę, że wszystkich radnych naszego 
miasta. To, co zostało zaprezentowane w trakcie konsultacji jest w większości akceptowalne, 
przynajmniej ja to tak odebrałem, i zostanie uzupełnione w tej strategii. Mam nadzieję, że w 
tym momencie wszyscy będziemy mocno przyglądać się dalszemu trybowi prac nad 
strategią, bo wszystko w rękach Sejmiku Województwa Lubuskiego. Jako radni Koalicji 
Obywatelskiej, wydaliśmy dzisiaj stanowisko w sprawie projektu Strategii Województwa 
Lubuskiego, które stanowi załącznik nr 5 do protokołu. Oczekujemy, że te wspomniane przez 
Prezydenta oraz inne kluczowe dla naszego miasta, znajdą się w zapisach „przedsięwzięcia 
strategiczne kluczowe dla realizacji celów Strategii Województwa Lubuskiego 2030” 
Robert Anacki – prośba do Prezydenta dot. promocji miasta. Na poprzednich sesjach 
rozmawialiśmy, że kiedy będziemy planować zakończenie inwestycji infrastrukturalnych, 
mam nadzieję, że ten rok będzie wymierny w tych kwestiach, żebyśmy pomyśleli o promocji. 
Docierają do mnie sygnały, jeżdżąc po Polsce, że ludzie nie wiedzą, że w Gorzowie jest 
stacja kolejowa, jakie to jest miasto, że są tu tereny do inwestycji, że to jest cudowne miasto 
do życia, gdzie w 10 minut możemy przejechać przez całe miasto, mamy dostępne wszystkie 
usługi, jak w dużych aglomeracjach. Moja prośba, żeby rozpocząć prace na temat tego, jak 
promować miasto, co tak naprawdę uwypuklić i aby te prace ukonstytuowały się propozycją 
na radzie miasta, żeby zabudżetować na marketing i promocję.  
Jan Kaczanowski – informuję, że dworzec kolejowy w Gorzowie jest. Ostatnio został 
odrestaurowany, jest przystanek wschodni także.  
Grażyna Wojciechowska – konsekwentnie chciałabym poprosić  Prezydenta o informację, jak 
urząd marszałkowski postrzega opóźnienie naszej inwestycji, mówię o szkolnictwie 
zawodowym? Jak jest ze środkami na Centrum Edukacji Zawodowej i Biznesu? Chodzi nam 
wszystkim o to, żeby Gorzów nie był tylko miastem starszych ludzi, ale żeby nasi absolwenci 
szkół średnich po dobrych uczelniach wracali do swojego miasta. Na spotkaniach z 
młodzieżą ciągle o tym przypominam, że tu jest ich dom. Bardzo proszę, żeby środki na 
Centrum Edukacji Zawodowej i Biznesu były maksymalnie ściągane. Chciałabym publicznie 
podziękować wiceprezydent Małgorzacie Domagale za to ile zdolnej młodzieży mogło podjąć 
naukę w gorzowskich szkołach zawodowych dzięki większej ilości miejsc w internatach, a nie 
szukać w innym województwie. Przypominam, proszę pilnować terminów hali sportowej. 
Czekam, czy radna H. Kunicka podniesie jeszcze problem dróg. Jest zaniepokojenie, że przy 
ul. Składowej są potrzebne parkingi, gdzie nasi przedsiębiorcy prowadzą działalność. Jak 
będzie remont ul. Składowej, jak to będzie rozwiązane? Mieszkańcy, przedsiębiorcy 
przychodzą do nas i proszą o wprowadzenie ulg. Padają małe firmy, które często są 
rodzinnymi firmami. Biorąc pod uwagę sytuację materialną przeciętnych mieszkańców 
naszego miasta nie ma czego dziwić się. Ostatnia kwestia, która mnie denerwuje, a 
mianowicie ostatnio na Komisji Spraw Społecznych otrzymaliśmy informację, że w Gorzowie 
jest 301 aptek. Choroby nie wybierają, a okazuje się, że w niedzielę, czy święta nie ma 
czynnych aptek całodobowych.  
Alicja Burdzińska – myślę, że temat remontów, parkingów został już wysycony. Chciałam 
zapewnić w imieniu klubu Prawa i Sprawiedliwości, że dokonamy wszelkich starań, aby 
uczestniczyć i pracować na rzecz miasta Gorzowa. W imieniu poseł Elżbiety Płonki chcę 
zakomunikować, że dziś są owoce, nie mam upoważnienia do wymienienia nazwisk, ale 
odbyła się rozmowa na temat m.in. portu w Gorzowie i na pewno będziemy mieć olbrzymie 
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wsparcie. Śmiało do przodu, mówmy razem, nie patrząc na opcje polityczne, nie rywalizując 
ze sobą, bo to jest nasza wspólna sprawa – rozwój naszego miasta. Niektórzy dziennikarze 
nazywają nasze miasto miastem seniorów i widzą tutaj rozwój. Myślę, że nasza przyszłość to 
jest właśnie miasto młodych, miasto dla rodzin, miejsce, w którym będzie rozwijało się życie 
kulturalne, szkoły. Mamy tego podwaliny i pracujmy w tym kierunku wspólnie.  
Radosław Wróblewski – na Wełnianym Rynku pojawiły się dla jednych palmy, dla drugich 
kiczowate donice z kiczowatymi konstrukcjami choinkowo – drzewnymi. Usytuowanie donic i 
ich zagęszczenie blokuje miejsca parkingowe. 
Jacek Wójcicki – jeżeli chodzi o kwestię promocji miasta to przygotowujemy się do tego. 
Cieszę się bardzo, że z ust radnych padają takie sygnały dlatego, że to co powiedział radny 
R. Anacki, tą promocję trzeba później zabudżetować. Proszę o poparcie tego projektu w 
budżecie. Oczywiście, że chcemy wychodzić na zewnątrz z promocją miasta. Trwają prace 
przy budowie CEZiB, ale również staramy się o zwiększenie dofinansowania. W tej chwili 
dysponujemy dofinansowaniem, które jest w ramach ZIT – ów, ale prowadzimy rozmowy z 
zarządem województwa na temat dalszego wsparcia tego projektu. Myślę, że prace są na 
poziomie satysfakcjonującym, choć troszkę z opóźnieniem ze względu na przetargi. 
Zwiększyliśmy ilość miejsc w internatach, mamy nowe piętro w bursie, więc ilość miejsc w 
internatach zwiększa się. Co do przebudowy ul. Składowej to ruszymy z jej remontem 
wówczas, gdy ul. Sikorskiego będzie przejezdna. Problem aptek jest to duży problem. To, że 
apteki nie pracują w nocy jest to kłopot. Większość aptekarzy i aptek podchodzi do tego w 
sposób profesjonalny. Mieliśmy tak naprawdę problem tylko z jedną siecią. Zmienia się 
właściciel, zmienia się sieć i mam nadzieję, że podejdą do tego również profesjonalnie, a 
nadzór farmaceutyczny będzie pilnował tego, aby apteki były czynne i będzie kontrolował 
właścicieli. Długo rozmawialiśmy z mieszkańcami ul. Wełniany Rynek, forma kompromisu 
została wcielona w życie, czyli część miejsc parkingowych funkcjonuje, część ogrodziliśmy 
donicami. Nie jest to rozwiązanie docelowe, bo ta droga będzie przebudowana. Pracujemy 
nad polityką parkingową w szerszym kontekście, bo mówimy o wzroście opłat za 
parkowanie, nowych parkingach, rezygnacji z parkingów w niektórych miejscach. Myślę, że 
do połowy roku temat polityki parkingowej zostanie przedstawiony i będziemy decydować w 
jakim kierunku polityka parkingowa w mieście powinna pójść. Dzisiejsze rozwiązanie jest 
tymczasowe, a jeżeli chodzi o bezpieczeństwo to nie ma z tym żadnych problemów, bo jest 
to zgodne z organizacją ruchu, więc spełnia  wszelkie wymogi formalne.  
Jan Kaczanowski – został poruszony bardzo ważny temat dot. Strategii Województwa 
Lubuskiego. Strategia jest opracowywana na najbliższe 10 lat i według mnie jest to bardzo 
istotny i ważny element. Niektórzy radni łącznie ze mną uczestniczyli w konsultacjach, które 
odbyły się  w Wojewódzkiej i Miejskiej Bibliotece Publicznej. Sądzę, że miasto do tej 
prezentacji w WIMBP było świetnie merytorycznie przygotowane i z wielką przyjemnością 
słuchało się wystąpień pana prezydenta, czy radnych, m.in. Radosława Wróblewskiego. 
Dosyć niedawno zasugerowałem Prezydentowi, że dokument, który powstaje będzie miał 
ogromne znaczenie i dlatego zaproponowałem, żeby opracować stanowisko Rady Miasta, w 
którym zawarte byłyby najistotniejsze tematy, na którym zależy mieszkańcom naszego 
miasta i północnej części naszego województwa, żeby w strategii zostały ujęte.  Rada jest do 
dyspozycji. Przypominam, że 10 lat wstecz wsparcie ze strony rady miasta było również do 
tej strategii, która kilkanaście lat temu była opracowywana. Tematów jest sporo. Myślę, że 
marzy się każdemu z nas, żeby dwie stolice województwa lubuskiego rozwijały się w miarę 
równomiernie. Myślę, że na najbliższej sesji w lutym, a jeśli będzie potrzeba to zwołamy 
sesję dodatkową, przedstawimy stanowisko z jasno sprecyzowanymi tematami.  
Zofia Bilińska – mieszkanka Gorzowa – miło mi znaleźć się w grupie ludzi, którzy decydują o 
sprawach miasta i są kompetentni w rozwiązywaniu problemów, które chcę poruszyć. Zdaję 
sobie sprawę, że jest mnóstwo spraw remontowych w mieście, które są do załatwienia, ale 
ten problem, który chcę poruszyć też jest ważny. Dotyczy on śródmieścia i walka toczy się 
od 20 lat. Chodzi mi o cmentarz świętokrzyski, o który walczą ludzie, by wznowić pochówki, 
uporządkować i zrewitalizować go. Jesteście Państwo kompetentni, żeby tę sprawę raz na 
zawsze rozwiązać. Nie wiem, dokładnie, ale są pewne problemy ze wznowieniem 
pochówków i utrzymaniem tego cmentarza. Czuję się delegowana przez dużą grupę 



6 

 

społeczeństwa naszego miasta. Jest dużo ludzi, którym zależy, aby cmentarz ożył, żeby było 
pięknie, aby uszanować zmarłych, którzy są tam pochowani. Jest to cmentarz ludzi 
zasłużonych. Według mnie to jest skandal, że tyle czasu lekceważy się tę sprawę. Co stoi na 
przeszkodzie, że długoletnie walki nie doprowadziły do pozytywnych rezultatów? Nie chcę 
przedłużać, bo czas jest bardzo cenny. W imieniu mieszkańców Gorzowa i własnym proszę 
o odpowiedź na zadane pytania. Co stoi na przeszkodzie w przejęciu cmentarza przez 
władze miasta. Dlaczego nikt nie zajmuje się jego sprzątaniem? Kiedy zostaną 
przeprowadzone prace renowacyjne zabytkowych nagrobków i porządkowanie wszystkich 
kwater? W 1995 roku Cmentarz Świętokrzyski został wpisany do rejestru zabytków. W jakim 
terminie można doprowadzić do otwarcia cmentarza dla pochówków choćby w określonym 
wymiarze i formie? Dodatkowo pragnę zaznaczyć, że wiele lat temu, w 1990 roku, kiedy na 
cmentarzu świętokrzyskim rzeźbiłam pomnik  więźniarek, upatrzyłam sobie miejsce tuż obok 
tego pomnika i moją ostatnią wolą będzie pochowanie tam moich skremowanych szczątków. 
Czy doczekam się sytuacji, kiedy legalnie będzie można tam pochować? Czasu pozostało 
niewiele, szczególnie dla mnie. Moja szersza wypowiedź znalazła się na łamach „Gazety 
Lubuskiej”, jeśli mają Państwo czas to proszę przeczytać, sprawa jest szerzej poruszona.  
Jacek Wójcicki – specjalnie dla Pani będziemy, jak najdłużej trzymali ten cmentarz, żeby nie 
otworzyć go, żeby żyła nam Pani jak najdłużej. Temat cmentarza jest nam bardzo dobrze 
znany i dziś nie możemy nic zrobić z cmentarzem, ponieważ nie jest naszą własnością. Nie 
dawno rozmawiałem z księdzem Biskupem na ten temat, jest zielone światło do tego, aby 
miasto przejęło ten cmentarz. Jeżeli miasto przejmie cmentarz wtedy będziemy mogli podjąć 
wszelkie działania związane z jego rewitalizacją. Przy okazji Orszaku Trzech Króli 
rozmawiałem z księdzem biskupem na ten temat. Ten cmentarz chętnie przejmiemy, ale dziś 
nie możemy żadnych środków wyłożyć, ponieważ jest własnością parafii. Jeżeli miasto 
przejmie cmentarz będziemy mogli go modernizować i rewitalizować. Staramy się, aby w 
projekcie Dziedzictwo Sakralne Dolnej Warty dostał, jak najlepsze oceny  i okazuje się, że 
dostał te oceny, dofinansowanie na cmentarz jest. Jeżeli dojdziemy do porozumienia z 
księdzem Biskupem to oczywiście cmentarz wróci do miasta i będzie przez miasto 
zagospodarowany.  
Zofia Bilińska – co stoi na przeszkodzie, żeby ten cmentarz przejąć od parafii? Wiem, że 
proboszcz parafii chętnie odda cmentarz, ponieważ nie mają pieniędzy na jego utrzymanie. 
Wznowienie pochówków będzie wiązać się z tym, że będą potrzebne dodatkowe pieniądze 
na uporządkowanie.  
Robert Anacki – Prezydent mówi, że były rozmowy, że są pozytywne ustalenia. Czy padły 
konkretne daty? Skoro to ciągnie się latami to istotą jest kwestia czasu. Czy są deklaracje, 
co do dat? Ile to może zająć czasu? 
Jacek Wójcicki – do tej pory ze strony parafii nie było takiej woli. W tej chwili ta wola pojawiła 
się podczas ostatnich rozmów z księdzem Biskupem. Z naszej strony jest to kwestia 
formalna i techniczna do przeprowadzenia. Myślę, że w przeciągu kilku miesięcy, może roku 
cmentarz może stać się cmentarzem miejskim. Nie ma najmniejszych przeszkód. Potrzebna 
była wola parafii, która już jest, więc możemy przystępować do działania.  
Sebastian Pieńkowski – p. Zofio proszę przyjąć moje wielkie podziękowania, bo klub Prawo i 
Sprawiedliwość od lat walczy i wystarczyło, że Pani pojawiła się, Prezydent od razu 
przejmuje cmentarz. Jestem wdzięczny, sytuacja idzie do przodu, są rządowe środki, które 
też będą na rewitalizację przeznaczone. Jest możliwość prawna, żeby wydzielić część 
cmentarza, czy definitywnie nie ma możliwości?  
Jacek Wójcicki – oczywiście będziemy ten temat również analizować. Na razie najważniejsze 
jest to, żebyśmy  mogli tę nieruchomość przejąć.  
Grażyna Wojciechowska – cieszę się bardzo, że dzisiaj rozmawiamy o naszym cmentarzu 
świętokrzyskim. Młoda społeczność naszego miasta nie wie, że cmentarz przy ul. 
Warszawskiej nosi nazwę Cmentarza Świętokrzyskiego. Proszę radnego S. Pieńkowskiego 
lub radnego R. Anackiego, żeby przypomnieli kwoty, które Gorzów otrzymał  z Ministerstwa 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego nie tylko na odrestaurowanie kościołów, ale również 
konkretne środki finansowe na Cmentarz Świętokrzyski. Nie mam tej wiedzy. Były radny 
założył stowarzyszenie, które miało opiekować się cmentarzem. Na pewno sanepid nigdy nie 
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zgodzi się. Były prowadzone różne badania i mieszkańcy protestowali, że nie zgodzą się na 
pochówki tradycyjne. Nie mniej jednak w dobie rozwoju cywilizacji, gdzie krematoria nie są 
dramatem, ale w celu uzyskania większej powierzchni dla obecnie żyjących to uważam, że 
nie ma żadnego problemu. Problemem jest to o czym mówił Prezydent. 20 listopada 
ubiegłego roku VII Gorzowskie Zaduszki były poświęcone temu cmentarzowi. Wszystko jest 
sfilmowane. Chciałam pomóc powywozić odpady, które zostały tam pozostawione, ale nie 
można było podjąć decyzji, ponieważ cmentarz ma tylko jeden wykupiony pojemnik na 
śmieci, czyli to jest problem nie nasz, nie mój, ani radnych, ale to trzeba rozwiązać. My, 
pionierzy, dzieci wojny, wolontariusze oraz młodzież szkolna zawsze przed świętami i nie 
tylko robimy. Wiceprzewodniczący S. Pieńkowski wielokrotnie z grupą przyjaciół robili. 
Można, tak jak jest na świecie, żeby część cmentarza żyła, żeby ludzie przychodzili, mogli 
usiąść na ławeczkach i przypomnieć sobie o więźniarkach. To jest historia naszego miasta. 
Uważam, że wystarczy troszeczkę dobrej woli. Rozwiążmy to, co można na dzień dzisiejszy, 
żeby oczyścić to i później dograć wszystko prawnie. Cieszę się, że jest przedstawiciel 
młodzieżowej rady miasta to nas wspomoże. Raz w miesiącu ekipy z poszczególnych szkół, 
uczniowie pełnoletni, mogliby opiekować się i porządkować cmentarz. Panie Prezydencie, 
dopóki formalnie nie zostanie to załatwione, żeby Inneko pozwoliło wywieźć bezpłatnie 
odpady. Dla mnie to jest tylko troszeczkę dobrej woli.  
Jan Kaczanowski – prosiłbym, żeby w sprawie cmentarza, nikomu ust nie zamykam, ale nie 
powtarzać się. Deklaracja ze strony Prezydenta, o czym wcześniej wiedziałem, jest jasna. 
Prowadzone są rozmowy. Jeżeli od strony formalno – prawnej  nie przejmiemy cmentarza to 
nie wiele zrobimy. Możemy czynić tylko starania, żeby zachować tam porządek.  
Alicja Burdzińska – p. Zofio, jak człowiekowi sztuki, dziękuję. Od kiedy zostałam radną to 
nawołuję, żeby ożywić cmentarz na ul. Warszawskiej. Proponuję jednym słowem powołać 
grupę osób, nie wyznaczać terminów, nie czekać, wzorem zespołu ds. mieszkalnictwa i 
osoby te będą zajmowały się cmentarzem, opracują ścieżkę przywrócenia życia na 
cmentarzu na ul. Warszawskiej. Jednocześnie apeluję myślmy również o terenie szpitala na 
ul. Walczaka.  
Jerzy Synowiec – czy można ten cmentarz przejąć, czy nie. Rozumiem, że Prezydent w 
najbliższym czasie to wyjaśni, bo jeżeli nie można przejąć, temat zamykamy i za 50 lat do 
niego wrócimy. Jeżeli  można przejąć to trzeba to natychmiast zrobić. Kwestia druga, 
ważniejsza – co dalej? W Gorzowie utarło się, że mieszkańcy ul. Głowackiego są przeciwko i 
w związku z tym nic nie można zrobić, bo ich domy stoją mniej niż 150 metrów od 
cmentarza, a także, że sanepid nie zgodzi się. To oczywiście legenda ludowa, zupełnie 
nieprawdziwa, ponieważ mieszkam niedaleko cmentarza na ul. Żwirowej i mogę zaręczyć, że 
ok. 20 domów stoi bliżej  niż 150 metrów. To zamknijmy cmentarz na ul. Żwirowej. Co 
sanepid ma do gadania? Sanepid musi kierować się przepisami, a jeżeli takowe przepisy są 
to zapytać radnego R. Anckiego jak te przepisy zmienić, ponieważ ministerstwo w drodze 
odstępstwa zawsze może zgodzić się na to i tyle. Wznowienie pochówków to jest jedyny 
realny problem, który powinniśmy rozwiązać. Nie szukajmy problemów w sanepidzie, 
odległościach od ul. Głowackiego, tylko róbmy swoje i myślę, że za pół roku problem będzie 
rozwiązany.  
Robert Anacki – zgadzam się, że odstępstwa zawsze mogą pojawić się. Takie odstępstwa i 
dyskusje mieliśmy na temat ul. Kostrzyńskiej, więc myślę, że jak będą potrzebne to służby 
będą wiedziały, co zrobić, do jakiego ministerstwa zwrócić się ewentualnie. Jakiś czas temu 
otrzymałem dokument, mówił o tym wiceprzewodniczący S. Pieńkowski i wspominała też 
radna G. Wojciechowska, o funduszach, które z Ministerstwa Kultury pojawiają się w 
kontekście takiego aspektu. Mam przed sobą dokument i jeżeli jest jakieś stowarzyszenie, 
które działa dookoła tego, to oprócz środków, które Ministerstwo Kultury na pewno 
przeznaczy poprzez działania miejskie. Od lutego startują te programy. Mam przed sobą ten 
dokument i jeżeli zechciałaby Pani zainteresować się tym, a także i służby miejskie to jak 
najbardziej środki w ministerstwie są i warto o nie powalczyć, ale to już w ramach 
działalności pozarządowych z trzeciego sektora.  
Jacek Wójcicki – nam bardzo zależy na tym, żeby miasto piękniało w każdym zakresie, 
również, żeby Cmentarz Świętokrzyski wypiękniał. Musimy postępować zgodnie z prawem. 
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Do niedawna nie było woli ze strony parafii, żeby ten cmentarz miasto mogło przejąć. Parafia 
razem z byłym radnym p. T. Horbaczem chciała ten cmentarz zagospodarować sama. Nie 
ma możliwości, bo na dzień dzisiejszy, jest to cmentarz parafialny, żebyśmy zadysponowali 
miejską spółkę i dokonali oczyszczania tego terenu, ponieważ byłoby to niezgodne z ustawą 
o finansach publicznych. Nie ma możliwości, żebyśmy  teraz postawili tam kontenery. W 
momencie, kiedy cmentarz zostanie przejęty przez miasto, wszelkie obowiązki spadną na 
miasto. O tym, że zależy nam świadczy fakt, że wspólnie z Kurią i gminami złożyliśmy 
wniosek Dziedzictwo Sakralne Dolnej Warty. Wniosek ten uzyskał dofinansowanie i to jest 
duże dofinansowanie, bo 12 mln zł na Katedrę i 720 tys. zł dofinasowania do Cmentarza 
Świętokrzyskiego. To między innymi dzięki działalności i wsparciu p. Elżbiety Rafalskiej ten 
projekt uzyskał dofinansowanie. Jesteśmy bardzo wdzięczni, bo są to potężne pieniądze. 
Trzeba przyznać, że bez tych pieniędzy Katedra nie byłaby dziś na tak zaawansowanym 
etapie rewitalizacji.  W momencie, kiedy przejmiemy cmentarz, a taka wola pojawiła się 
miesiąc temu, będziemy mogli nim gospodarować i powrócić też do kwestii pochówków.  
Anna Solak – mieszkanka Gorzowa – złożyłam dzisiaj wniosek do Prezydenta, który 
chciałabym na forum sesji Rady Miasta upublicznić. Wniosek odstąpienia od używania 
materiałów pirotechnicznych, powodujących  hałas, podczas imprez miejskich rozrywkowych 
i sportowych. 15 października 2018 roku złożyłam petycję. W wyniku tej petycji tegoroczna 
impreza sylwestrowa odbyła się w inny sposób, czyli był pokaz laserowy, nie było 
fajerwerków. Wydaje mi się, że dobrze, gdyby to było stałą praktyką. W wyniku rozszerzenia 
swojej wiedzy na temat wpływu fajerwerków uważam, że pierwotne założenie, iż mają one 
wpływ na zwierzęta domowe należy rozciągnąć na inne płaszczyzny. Przede wszystkim 
należy wziąć pod uwagę ich wpływ na osoby starsze, dzieci i osoby z chorobami typu 
autyzm. Są to reakcje lękowe, fizyczne cierpienie i długotrwały niepokój. Do każdego z tych 
stwierdzeń mam dołączony załącznik, który szerzej mówi na temat tych aspektów. Kolejną 
grupą są dzikie zwierzęta żyjące w naszym mieście, szczególnie ptaki. Ile ich ginie w wyniku 
nadmiernego hałasu, ponieważ uciekają w panice. Wiele małych zwierząt, żyjących w 
parkach również odczuwa negatywne skutki. O zwierzętach domowych pisałam już w petycji, 
ale przypominam, słuch i wrażliwość na inne bodźce u psów i kotów są niebywale 
delikatniejsze. To, co dla nas jest tylko głośnym dźwiękiem dla zwierząt jest to 
niewyobrażalny ból, który powoduje panikę, zwierzęta uciekają, są przez bardzo długi czas 
niespokojne. Zwierzę, które wpada w panikę, ucieka, a to może doprowadzić do jego śmierci 
nie tylko w wyniku zderzenia z samochodem, ale zdarzają się przypadki, że zwierzęta 
umierają na zawał. Sprzedaż i używanie petard są legalne, jednak nie znaczy to, że nie 
szkodzą. Myślę, że urząd miasta powinien być prekursorem dobrych praktyk tak, jak to miało 
miejsce podczas tegorocznego sylwestra. Z osobami, które przynoszą na imprezę miejską 
własne petardy też można sobie poradzić, choćby w taki sposób, jak zrobiono w Poznaniu, 
wprowadzając regulamin określający co można, a czego nie wolno przynosić na imprezę 
miejską. Opinie o rezygnacji z pokazów pirotechnicznych są różne. Zawsze znajdą się ich 
wielbiciele, którzy zabranie pokazu fajerwerków odbierają jako zamach na ich wolność do 
zabawy. Spójrzmy jednak na to inaczej. Dlaczego osobom i zwierzętom, dla których jest to 
szkodliwe, odbieramy prawo do spokoju przez fanaberie pewnych ludzi. Chciałabym 
podkreślić, że jest wiele osób, z którymi rozmawiałam, które o tym pisały w gazetach, na 
portalach internetowych, które bardzo pozytywnie oceniają tegoroczną praktykę urzędu 
miasta polegającą na zorganizowaniu pokazu laserowego. Nie wszyscy rozumieją jeszcze 
dlaczego tak powinno być, ale pojawiają się już pierwsze decyzje firm komercyjnych, które 
rezygnują ze sprzedaży fajerwerków w trosce o ludzi, zwierzęta i środowisko. Tak zrobił w 
tym roku sklep Obi. Wnoszę o taką zmianę regulaminu imprez miejskich, która spowoduje 
rezygnację z używania fajerwerków i petard. Na koniec chciałabym przypomnieć, że kiedy 
wprowadzano przepis o nie paleniu papierosów w barach, restauracjach wszyscy mówili to 
nie uda się, ludzie przestaną chodzić do restauracji. Dzisiaj nikt nie wyobraża sobie, żeby 
jeść obiad z rodziną, przyjaciółmi, a obok ludzie palą i ten dym nam przeszkadza.  
Halina Kunicka – chcę odnieść się do tego apelu. Chciałabym podziękować Pani za to 
wystąpienie, bo jest bardzo cenne. Musimy zastanowić się nad jedną rzeczą – miasto zrobi 
ten bardzo duży i poważny ukłon w stronę ludzi, ludzi chorych, starszych, zwierząt i załóżmy, 
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że jest to oczywiste, Prezydent i inne osoby zdecydują, że nie używamy fajerwerków, ale tak 
naprawdę musimy powiedzieć sobie głośno, co mamy zrobić z mieszkańcami, którzy 
używają fajerwerków. W okolicach Gorzowa, na osiedlach to, co działo się w nowy rok, w 
centrum było w miarę dobrze, ale na obrzeżach, na osiedlach był jeden wielki huk. Apel jest 
do nas, ale może powinniśmy złożyć apel do siebie samych. Mieszkańcy powinni zadać 
sobie pytanie. My możemy zacząć, jako radni, że będziemy wspierać te działania, ale co z 
tego, jeśli to będzie kropla w morzu potrzeb. Tak naprawdę my, wszyscy mieszkańcy, 
powinni uderzyć się w pierś i powiedzieć: „dobrze, przestańmy używać petard”. To nie jest 
tylko problem miasta i imprez miejskich tylko wszystkich mieszkańców. Warto zastanowić się 
nad tym.  
Jerzy Synowiec – chciałbym, poszerzyć ten apel, słuszny, żeby zwierząt nie straszyć, bo ich 
zdrowie jest ważne. Z tego miejsca apeluję do władz miasta, aby nie wydawały więcej zgody 
na mordowanie zwierząt, nie tylko na ulicy Błotnej, co miało miejsce miesiąc temu w skali 
masowej, ale w całym Gorzowie. Miasto wydaje zgodę rozmaitym grupom myśliwych, żeby 
przy użyciu broni palnej mordowało dzikie zwierzęta, które szukając pożywienia wchodzą na 
działki. Rozumiem, że być może trzeba je odławiać, ale nie zabijać. 30 metrów od mojego 
domu leżał zakrwawiony dzik, którego za nogę ciągnięto na przyczepę i wywożono na 
oczach dzieci, przechodniów, a odbywało się to mniej niż 150 metrów od zabudowań. 
Najpierw może nie wyrażajmy na to zgody, a potem zajmijmy się petardami. To jest mój apel, 
bo następnym razem sam wyjdę ze swoja bronią i będę utrudniał życie myśliwym równie 
skutecznie, jak oni dzikim zwierzętom.  
Jan Kaczanowski – w związku z brakiem kolejnych zgłoszeń zamykam ten pkt. porządku 
obrad. 
 
Ad. 4 Informacja o stanie realizacji inwestycji mie jskich na dzie ń 31.12.2019r. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że informację o stanie realizacji inwestycji miejskich na 
dzień 31.12.2019 r. wszyscy radni otrzymali na piśmie i stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Informację o stanie realizacji inwestycji miejskich na dzień 31.12.2019 r. Rada Miasta 
przyjęła do wiadomości przez aklamację.  
 
Ad. 5 Sprawozdanie z posiedze ń Komisji Bezpiecze ństwa i Porz ądku w 2019 roku.  
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że sprawozdanie z posiedzeń Komisji Bezpieczeństwa i 
Porządku w 2019 roku wszyscy radni otrzymali na piśmie i stanowi załącznik nr 7 do 
protokołu. Ponadto sprawozdanie przyjęła do wiadomości Komisja Spraw Społecznych. 
 
Sprawozdanie z posiedzeń Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w 2019 roku Rada Miasta 
przyjęła do wiadomości przez aklamcję. 
 
Ad. 6 Podj ęcie uchwały w sprawie delegowania radnych Rady Mias ta Gorzowa 
Wielkopolskiego do Komisji Bezpiecze ństwa i Porz ądku na kadencj ę 2020-2022. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie. 
Ponadto projekt został jednomyślnie pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Spraw 
Społecznych. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie delegowania radnych Rady Miasta 
Gorzowa Wielkopolskiego do Komisji Bezpieczeństwa i Porządku na kadencję 2020-2022, 
głosowało 19 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się – uchwała 
stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 9 do protokołu. 
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Ad. 7 Podj ęcie uchwały w sprawie uzupełniaj ącego wyboru ławników do S ądu 
Rejonowego w Gorzowie Wielkopolskim na kadencj ę 2020-2023. 
 
Krzysztof Kochanowski - przedstawił, w imieniu zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na 
ławników, opinię dot. kandydatów na ławnika, która stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
Proponuję, aby skład komisji tworzyli członkowie zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na 
ławników, tj. radny K. Kochanowski, A. Burdzińska i T. Manikowski. 
 
Kandydaci wyrazili zgodę na pracę w komisji 
 
W głosowaniu jawnym za zatwierdzeniem komisji skrutacyjnej w wyżej wymienionym 
składzie, głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się. 
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 11 do protokołu.  
 
Jan Kaczanowski – proszę komisję skrutacyjną o przeprowadzenie tajnego głosowania.  
Krzysztof Kochanowski – w imieniu komisji skrutacyjnej przedstawił zasady głosowania i 
przeprowadził tajne głosowanie.  
 
Po przerwie. 
 
Alicja Burdzińska – w imieniu komisji skrutacyjnej odczytała protokoły z ustalenia wyników 
głosowania w sprawie: uzupełniającego wyboru ławników do Sądu Rejonowego w Gorzowie 
Wielkopolskim do orzekania z zakresu prawa pracy na kadencję 2020-2023. Przedstawione 
protokoły stanowią załącznik nr 12 do protokołu. 
Jan Kaczanowski – w związku z brakiem zgłoszeń do dyskusji przechodzimy do głosowania. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie uzupełniającego wyboru ławników 
do Sądu Rejonowego w Gorzowie Wielkopolskim na kadencję 2020-2023, głosowało 19 
radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się – uchwała stanowi załącznik 
nr 13 do protokołu. 
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 14 do protokołu.  
 
Ad. 8 Podj ęcie uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zespo łu Szkół 
Odzieżowych w Gorzowie Wielkopolskim poprzez zmian ę siedziby. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 15 do protokołu. Ponadto projekt został 
jednomyślnie pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Oświaty i Wychowania. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Zespołu 
Szkół Odzieżowych w Gorzowie Wielkopolskim poprzez zmianę siedziby, głosowało 19 
radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się – uchwała stanowi załącznik 
nr 16 do protokołu. 
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 17 do protokołu.  
 
Ad. 9 Podj ęcie uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Techn ikum nr 4, 
wchodz ącego w skład Zespołu Szkół Odzie żowych im. Krzysztofa Kie ślowskiego  
w Gorzowie Wielkopolskim poprzez utworzenie dodatko wej lokalizacji prowadzenia 
zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opieku ńczych szkoły, przy ul. Śląskiej 64c w 
Gorzowie Wielkopolskim. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 18 do protokołu. Ponadto projekt uzyskał 
jednomyślnie pozytywną opinię Komisji Oświaty i Wychowania. 
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W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Technikum 
nr 4, wchodzącego w skład Zespołu Szkół Odzieżowych im. Krzysztofa Kieślowskiego  
w Gorzowie Wielkopolskim poprzez utworzenie dodatkowej lokalizacji prowadzenia zajęć 
dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych szkoły, przy ul. Śląskiej 64c w Gorzowie 
Wielkopolskim, głosowało 19 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się 
– uchwała stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 20 do protokołu. 
 
Ad. 10 Podj ęcie uchwały w sprawie przeniesienia kierunków kszta łcenia zawodowego 
z Technikum nr 8 w Gorzowie Wielkopolskim do Techni kum nr 3 wchodz ącego w skład 
Zespołu Szkół Gastronomicznych im.Febronii Gajewski ej - Karama ć w Gorzowie 
Wielkopolskim. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 21 do protokołu. Ponadto projekt został 
jednomyślnie pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Oświaty i Wychowania. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie przeniesienia kierunków kształcenia 
zawodowego z Technikum nr 8 w Gorzowie Wielkopolskim do Technikum nr 3 wchodzącego 
w skład Zespołu Szkół Gastronomicznych im. Febronii Gajewskiej - Karamać w Gorzowie 
Wielkopolskim, głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się 
– uchwała stanowi załącznik nr 22 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 23 do protokołu. 
 
Ad. 11 Podj ęcie uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Bran żowej Szkoły  
I Stopnia nr 3, wchodz ącej w skład Zespołu Szkół Gastronomicznych im. Febr onii 
Gajewskiej – Karama ć w Gorzowie Wielkopolskim poprzez utworzenie dodatk owej 
lokalizacji prowadzenia zaj ęć dydaktycznych, wychowawczych i opieku ńczych szkoły, 
przy ul. Bema 1 w Gorzowie Wielkopolskim. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 24 do protokołu. Ponadto projekt uzyskał 
jednomyślnie pozytywną opinię Komisji Oświaty i Wychowania. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Branżowej 
Szkoły I Stopnia nr 3, wchodzącej w skład Zespołu Szkół Gastronomicznych im. Febronii 
Gajewskiej – Karamać w Gorzowie Wielkopolskim poprzez utworzenie dodatkowej lokalizacji 
prowadzenia zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych szkoły, przy ul. Bema 1 
w Gorzowie Wielkopolskim, głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i 
wstrzymujących się – uchwała stanowi załącznik nr 25 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 26 do protokołu.  
 
Ad. 12 Podj ęcie uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Techn ikum nr 3, 
wchodz ącej w skład Zespołu Szkół Gastronomicznych im. Febr onii Gajewskiej - 
Karamać w Gorzowie Wielkopolskim poprzez utworzenie dodatk owej lokalizacji 
prowadzenia zaj ęć dydaktycznych, wychowawczych i opieku ńczych szkoły, przy ul. 
Bema 1 w Gorzowie Wielkopolskim. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 27 do protokołu. Ponadto projekt został 
jednomyślnie pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Oświaty i Wychowania. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie zamiaru przekształcenia Technikum 
nr 3, wchodzącej w skład Zespołu Szkół Gastronomicznych im. Febronii Gajewskiej - 
Karamać w Gorzowie Wielkopolskim poprzez utworzenie dodatkowej lokalizacji prowadzenia 
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zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych szkoły, przy ul. Bema 1 w Gorzowie 
Wielkopolskim, głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się 
– uchwała stanowi załącznik nr 28 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 29 do protokołu.  
 
Ad. 13 Podj ęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Jazz Club „Pod  Filarami”  
w Gorzowie Wlkp. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 30 do protokołu. Ponadto projekt uzyskał 
jednomyślnie pozytywną opinię Komisji Kultury, Sportu i Promocji. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie zmiany statutu Jazz Club „Pod 
Filarami” w Gorzowie Wlkp., głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i 
wstrzymujących się – uchwała stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 32 do protokołu.  
 
Ad. 14 Podj ęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Miejskiego Cen trum Kultury  
w Gorzowie Wlkp. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 33 do protokołu. Ponadto projekt został 
jednomyślnie pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Kultury, Sportu i Promocji. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie zmiany statutu Miejskiego Centrum 
Kultury w Gorzowie Wlkp., głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i 
wstrzymujących się – uchwała stanowi załącznik nr 34 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 35 do protokołu. 
 
Ad. 15 Podj ęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Miejskiego O środka Sztuki. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 36 do protokołu.  Ponadto projekt uzyskał 
jednomyślnie pozytywną opinię Komisji Kultury, Sportu i Promocji. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie zmiany statutu Miejskiego Ośrodka 
Sztuki, głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się – 
uchwała stanowi załącznik nr 37 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 38 do protokołu.  
 
Ad. 16 Podj ęcie uchwały zmieniaj ącej uchwał ę w sprawie szczegółowych warunków 
przyznawania i odpłatno ści za usługi opieku ńcze i specjalistyczne usługi opieku ńcze, 
z wył ączeniem specjalistycznych usług opieku ńczych dla osób z zaburzeniami 
psychicznymi oraz szczegółowych warunków cz ęściowego lub całkowitego zwolnienia 
z opłat, jak równie ż trybu ich pobierania. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 39 do protokołu. Ponadto projekt został 
jednomyślnie pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Spraw Społecznych. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne 
usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób  
z zaburzeniami psychicznymi oraz szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego 
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zwolnienia z opłat, jak również trybu ich pobierania, głosowało 20 radnych, przy braku 
głosów przeciwnych i wstrzymujących się – uchwała stanowi załącznik nr 40 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 41 do protokołu.  
 
Ad. 17 Podj ęcie uchwały zmieniaj ącej uchwał ę w sprawie ustalenia rozkładu godzin 
pracy aptek ogólnodost ępnych na terenie miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 42 do protokołu. Ponadto projekt uzyskał 
jednomyślnie pozytywną opinię Komisji Spraw Społecznych.  
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia 
rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych na terenie miasta Gorzowa Wielkopolskiego, 
głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się – uchwała 
stanowi załącznik nr 43 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 44 do protokołu.  
 
Ad. 18 Podj ęcie uchwały w sprawie przyst ąpienia do sporz ądzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wiel kopolskiego dla obszaru 
poło żonego w rejonie ul. Mironickiej. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 45 do protokołu. Ponadto projekt został 
jednomyślnie pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla 
obszaru położonego w rejonie ul. Mironickiej, głosowało 20 radnych, przy braku głosów 
przeciwnych i wstrzymujących się – uchwała stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 47 do protokołu.  
 
 
Ad. 19 Podj ęcie uchwały w sprawie przyst ąpienia do sporz ądzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wiel kopolskiego dla obszaru 
poło żonego pomi ędzy ulicami Mickiewicza, D ąbrowskiego, Borowskiego i rzek ą 
Kłodawk ą. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 48 do protokołu.  Ponadto projekt uzyskał 
jednomyślnie pozytywną opinię Komisji Gospodarki i Rozwoju. 
Robert Anacki – w 2015 roku część z tych działek, które są wymienione w uchwale, były 
wpisane jako działki rekreacyjne, była tam rewitalizacja, mamy ławeczki, jest szlak koło 
Kłodawki, a w tej chwili jest zapis, że część tych terenów będzie komercyjna. Ma tam 
powstać jakiś obiekt mieszkalny, komercyjny, ale jaki? Co z tymi działkami z części 
związanej z rekreacją? Będzie coś zmieniane? Proszę szerzej wyjaśnić. 
Jerzy Synowiec – na rogu ul. Borowskiego i ul. Dąbrowskiego jest działka, która jest objęta 
tym planem, która od wielu lat funkcjonuje jako skład drewna, papy i materiałów 
budowlanych oraz parking dla ciężkiego sprzętu budowlanego. Widok jest ohydny od lat. W 
tym miejscu nie powinno być czegoś takiego. Czy usługi komercyjne, które są wpisane w 
planie będą zezwalały na dalsze funkcjonowanie tego składu? 
Jacek Wójcicki – poproszę o uszczegółowienie Dyrektor Wydziału Urbanistyki i Architektury 
p. Małgorzatę Stróżewską. Jeżeli chodzi o róg ulic Borowskiego i Dąbrowskiego to jest 
własność prywatna. Przez jakiś czas była użytkowana jako zaplecze placu budowy, bo 
gdzieś takie zaplecze musi też być.  
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Małgorzata Stróżewska – Dyrektor Wydziału Urbanistyki i Architektury UM – projekt uchwały 
dotyczy zmiany obowiązującego miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. 
Oprócz tego, że ten plan obecnie obowiązujący będzie zmieniony to obszar został 
troszeczkę powiększony tak, żeby uporządkować cały kwartał od Kłodawki do ul. 
Dąbrowskiego, Borowskiego i Mickiewicza. Część terenów, która jest terenem zielonym 
będzie chroniona planem i takie przeznaczenie, jak obecnie teren jest użytkowany, będzie 
ustalone. Na trzech działkach, które są objęte planem miejscowym, oprócz usług, które są 
obecnie dopuszczone, będzie dopuszczona zabudowa mieszkaniowa na dwóch z nim, 
natomiast na jednej działce, która jest własnością miasta, będziemy ją przeznaczać na 
zbiornik retencyjny.  
Jacek Wójcicki – działka, o której mówił radny J. Synowiec jest własnością prywatną, jak 
również sąsiadująca działka, na której znajduje się salon meblowy. Na tych dwóch działkach 
będzie dopuszczone budownictwo mieszkaniowe. Natomiast działka, która znajduje się 
bezpośrednio w bliskości Kłodawki, na załączniku mapowym jest to 5-549/1. Jest to 
własność miasta i na tej działce chcemy zlokalizować zbiornik na wody opadowe tak, żeby 
zmniejszyć uciążliwości spowodowane przyrostem wody na tym skrzyżowaniu. Jest tam 
problem i mam nadzieję, że uda się  w ten sposób chociaż zniwelować w jakiejś mierze tę 
ilość wody. Robimy analizy, ale przede wszystkim, żeby móc cokolwiek zrobić to trzeba  
zrobić plan zagospodarowania przestrzennego, bo bez tego nie zrobimy tam zbiornika na 
wodę.  
Grażyna Wojciechowska – o tę działkę ileś lat temu starali się właściciele sklepu 
meblowego? Było uzasadnienie, że będzie piękny salon. O tym mówił radny J. Synowiec?  
Jacek Wójcicki – tak, działka, o której mówimy, jest to działka, o którą zabiegał sąsiedni 
właściciel. Nie mniej jednak nie możemy pozwolić sobie na to, żeby tę działkę stracić, 
ponieważ nie będziemy mieli gdzie tej wody odebrać. To jest ostatnia działka, na której 
możemy zrobić zbiornik retencyjny.  
Robert Anacki – rozumiem, że te dwie działki komercyjne wcześniej nie miały takiego planu, 
który pozwalał budować, czy miały? Tu jest kwestia komercyjna i to dotyczy, konsultowałem 
z Radną, wprowadzenia tylko usługowych lokali dolnej części i to jest ta zmiana? Te działki, 
które przynależały do miasta wcześniej w kwestii ich przeznaczenia nic nie zmienia się?  
Jacek Wójcicki- tak, oczywiście. Nieruchomości posiadały plan zagospodarowania 
przestrzennego. 
Małgorzata Stróżewska – zarówno na działce 551/1, 550/1 i 549/1 obecnie obowiązujący 
plan miejscowy dopuszcza przeznaczenie pod usługi komercyjne. Natomiast w odniesieniu 
do działki 549/1, która należy do miasta, chcemy to przeznaczenie zmienić i właśnie tam 
usytuować zbiornik retencyjny. Pozostałe dwie działki, które wymieniłam dopuścić jeszcze 
zabudowę mieszkaniową. Cały pozostały obszar, poza tymi trzema działkami, będzie 
przeznaczony pod zieleń i rekreację.  
Marta Bejnar – Bejnarowicz – chciałam bardzo podziękować, bo pisałam pół roku temu na 
ten temat interpelację, żeby tę działkę przeznaczyć na zbiornik retencyjny.  
Jan Kaczanowski – w Polsce powinniśmy budować zdecydowanie więcej zbiorników 
retencyjnych, aby oszczędzać wodę na dużo większą skalę. Pod tym względem gospodarkę 
wodną mamy słabą.  
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla 
obszaru położonego pomiędzy ulicami Mickiewicza, Dąbrowskiego, Borowskiego i rzeką 
Kłodawką, głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się – 
uchwała stanowi załącznik nr 49 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 50 do protokołu. 
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Ad. 20 Podj ęcie uchwały w sprawie jednostkowych stawek dotacji przedmiotowej na 
rok 2020 dla O środka Sportu i Rekreacji – zakładu bud żetowego w Gorzowie 
Wielkopolskim. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali na piśmie 
wraz z uzasadnieniem, które stanowi załącznik nr 51 do protokołu.  Ponadto projekt został 
jednomyślnie pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Kultury, Sportu i Promocji. 
 
W głosowaniu jawnym za podjęciem uchwały w sprawie jednostkowych stawek dotacji 
przedmiotowej na rok 2020 dla Ośrodka Sportu i Rekreacji – zakładu budżetowego w 
Gorzowie Wielkopolskim, głosowało 20 radnych, przy braku głosów przeciwnych i 
wstrzymujących się – uchwała stanowi załącznik nr 52 do protokołu.  
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 53 do protokołu. 
 
Ad. 21 Informacja o stanie realizacji uchwał. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że informację o stanie realizacji uchwał wszyscy radni 
otrzymali na piśmie i stanowi załącznik nr 54 do protokołu.  
 
Informację o stanie realizacji uchwał Rada Miasta przyjęła do wiadomości przez aklamację. 
 
Ad. 22  Sprawozdania z pracy komisji Rady Miasta za  2019 rok. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że sprawozdania z pracy komisji Rady Miasta za 2019 rok 
wszyscy radni otrzymali na piśmie i stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 
 
Sprawozdania z pracy komisji Rady Miasta za 2019 rok Rada Miasta przyjęła do wiadomości 
przez aklamację. 
 
Ad. 23 Przyj ęcie protokołu z XVII sesji Rady Miasta Gorzowa Wiel kopolskiego. 
 
Jan Kaczanowski - pyta, czy radni mają uwagi do protokołu z XVII sesji Rady Miasta? W 
związku z brakiem uwag wnosi o przyjęcie protokołu. 
 
W głosowaniu jawnym za przyjęciem protokołu z XVII sesji Rady Miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego, głosowało 19 radnych, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących 
się. 
Wyniki głosowania stanowią załącznik nr 56 do protokołu. 
 
Ad. 24 Sprawy ró żne, wolne wnioski. 
 
Ad. 25 Zako ńczenie obrad.  
 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Miasta – Jan 
Kaczanowski zamyka obrady XVIII sesji Rady Miasta dziękując zebranym radnym i gościom 
zaproszonym za udział. 
Sesję zakończono o godz. 16:18. 
 
 
 

Przewodnicz ący Rady Miasta 
                 ( - ) 

                 Jan Kaczanowski 
Protokołowała: 
D. Waldmann 


